

2004ko Zezenketak

Debako zezen plazak, bere zezenketa feriak, ospes handia du zezenketa eskolen artean eta etorkizunean zezenen munduan figura izatera iritsi nahi dutenen artean. Ospes hori urtez urte lortutakoa da, orain arte behintzat, xehetasun guztiak oso ondo zaindu direlako: antolaketa serioa; musika banda paregabeara; bermedun ganadua eta jendearen jarrera ezin hobea. Gainera ezin da ahaztu hemen nobilleroek beraien lanaren truke kobrautu egiten dutela eta promozioko plaza gehienetan berri, ordaindu egin behar izaten dute toreatu ahal izateko. Dendarik gabe horrek ere badu eragina.

Etorkizuneko toreatzaileak sustatzeko plaza denez, 1996an ordura arte abuztuaren 18an matadoreekin egiten zen jaialdia kendu egin zen eta horren ordez pikadorerik gabeko zezenketa antolatu zen, toreatzaile izatera iritsi nahi duten gazteentzat. Diru aldetik erronka arriskutsua zen baina debar zezenzaleen eskaria zen. Emaitzak begibistan daude: diru-kontuetan ez du gorabehera handirik sortzen eta Debara etorri diren gazte toreatzaile asko gaur egun torero ospetsuenen artean daude. Adibidez: Manuel Díaz "El Cordobés", Cesar Jimenez, Sebastián Castella, Javier Castaño, Iker Javier Lara, Eduardo Gallo, Iván García, "El Rubio", Juan Bautista etab. Orain zera eskatu nahi diegu zezenzale horiei, mesedez argi izan dezatela gazte horiek promesak direla eta ezin zaiela egiten dutena baino askoz gehiago eskatu. Zezenzale batzuk lehen mailako plazetako toreatzaileen maila eskatzen diete. Beraiek dira, zezenzale onak alegia, beraien txalo, laguntza eta borondate onarekin etorkizunerako bidean bereziki lagundu behar dietenak.

Azken urteetan bezala, zezenkoak Tamamesko Lorenzo Fraile Martinenak izan ziren (Salamancakoak). Hamarek Puerto de San Lorenzoko burdin marka zuten eta bik Ventana del Puertokoak.

Paco Salegui izan zen zezen-aholkularia eta Isidro Aristi albaitaria. Iñigo Arrizabalagak egin zituen agoaziltxo lanak hiru zezenketetan.

Zezenak erraustu egin ziren, beraz, ezin dugu jakin beraien kanaleko pisua.

Emilio Ochoa mexikarra izan zen sobresalientea eta bere jardunarekin jendea ederki piztea lortu zuen.

Musika bandak jo zuen zezenketetan eta Fernando Urainek primeran zuzendu zuen. Oso ongi jo zuten eta era askotako pasodobleak gustura entzun ahal izan zituzten bai toreatzaileek eta bai ikusleek.

2004-08-16KO ZEZENKETA

Urtero bezala, San Roque Egunean plaza bete egin zen, festetako egun handia delako. Aitor Gonzalez izan zen festaren lehendakaria eta ongi bete zuen bere lana. Agintarien balkoian Biltzar Nagusietako lehendakaria, Leire Ereño eta Aldun Nagusia, Joxe Juan González de Txabarri egon ziren. Azken honi eskaini zion bere lehen zezenkoa Javier Blancok.

Puerto de San Lorenzoko bi zezenko (2. eta 3.) eta Ventana del Puertoko beste bi (1. eta 4.) toreatu ziren, ongi aurkeztutakoak. Lehena mantso samar ibili zen banderillitan, kastaduna izan zen, eskubiko adarrarekin ederki era-sotu zuen eta ezkerrarekin deseroso. Mugikortasun handia izan zuen. Bigarrena eta hirugarrena handiak eta suharrak

Novilladas 2004

CUESTIONES GENERALES

La plaza de toros de Deba, su feria taurina, tiene un gran prestigio entre las escuelas taurinas y todos los que quieren ser en un futuro figuras del "toreo". Es un prestigio ganado a pulso porque, al menos hasta la fecha se han cuidado al máximo todos los detalles: hay una organización seria; un banda excelente; un ganado de garantía; un extraordinario comportamiento del público y también, porque no decirlo, influye de forma importante el hecho de que los novilleros en lugar de pagar por torear, como en la mayoría de las plazas de promoción, cobran por su trabajo.

En este papel de plaza de promoción de futuros toreros, a partir del año 1996 se eliminó el festival taurino con matadores de toros que se programaba cada 18 de agosto, para sustituirlo por una novillada sin picadores para jóvenes aspirantes a toreros. Desde el punto de vista económico era una apuesta arriesgada pero representaba la respuesta a una demanda de los que se sienten aficionados a los toros en nuestra localidad. Los resultados están a la vista: las cuentas no se descuadran más que antes y muchos de los chicos que han pasado por Deba hoy son toreros que destacan en el escalafón: Manuel Díaz "El Cordobés", César Jiménez, Sebastián Castella, Javier Castaño, Iker Javier Lara, Eduardo Gallo, Iván García, "El Rubio", Juan Bautista... Son solo parte de ellos. Ahora solo falta que, esos mismos aficionados, interioricen que cuando van a ver a estos chavales no se les puede juzgar más que por lo que son: promesas. Y, en ocasiones, algunos les exigen como a los toreros grandes en plazas de primera. Ellos, los buenos aficionados, con sus aplausos, su apoyo y su benevolencia son los que más deben ayudarles a ganar su futuro.

Como viene siendo habitual en los últimos años, se lidieron novillos de D. Lorenzo Fraile Martín de Tamames (Salamanca). Diez con el hierro de Puerto de San Lorenzo y dos con el hierro de la Ventana del Puerto.

Paco Salegui e Isidro Aristi fueron los asesores taurinos y veterinarios respectivamente. Iñigo Arrizabalaga actuó como alguacilillo en las tres novilladas.

Los novillos fueron incinerados por lo que se desconoce su peso a la canal.

El mexicano Emilio Ochoa fue el sobresaliente agraciado al público con su actuación.

La banda de música, dirigida con maestría por Fernando Urain, fue la encargada de poner las notas musicales a las novilladas. Queda dicho que sonó magníficamente y deleitó con variados pasodobles a los toreros y aficionados.

NOVILLADA DEL 16-08-2004

Como es habitual, la plaza se llenó el día de San Roque, día grande de las fiestas patronales. Presidió el festejo Aitor González que no tuvo ningún problema, cumpliendo con su cometido. Estuvieron en el balcón de autoridades la Presidenta de las Juntas Generales de Gipuzkoa, Leire Ereño y el Diputado General Joxe Juan González de Txabarri, al que Javier Blanco brindó la muerte de su primer novillo.

Se lidieron dos novillos de Puerto de San Lorenzo (2º y 3º) y dos de la Ventana del Puerto (1º y 4º), bien presentados con cuajo y con carita. El primero manseó en banderillas, fue enraizado, embistió con vibración por el pitón derecho y con mucha



izan ziren, bigarrenak agresibitate handiagoz erasotu zuen eta hirugarrenak berriz onberatasunez eta toreatzailearentzat oso ona izan zen. Laugarrena matsoa eta iheskorra izan zen eta oso zaila izan zen pase onak egitea. Lehen hiru zezenkoei txalo asko jo zien jendeak arrastean.

Miguel Pallarés, Salamancakoa, Paco Pallarés toreatzaile ospetsuaren semea, zezenkoen mailara ez zen inola ere iritsi, oso berde eta triste ikusi genuen plazan, toreatzeko aukera izatea zigorra izango balitz bezala berarentzat eta ez saria. Lehena hiltzeko motel ibili zen eta presidentziak bi abisu eman zizkion. Pixkat hobeto ibili zen bigarrenean, izan ere, zezenkoa oso ona izan zen. Azkar samar hil zuen eta plazari buelta eman zion.

Javier Blancok, Salamankakoa hau ere, lan ona egin zuen bere lehenengoarekin, klasez toreatu zuen, templea eduki zuen eta ezagutza erakutsi. Oso impresio ona eragin zuen eta ondo hil ez zuelako belarri bakarra eman zitzaien. Arratsaldeko laugarrenak (mantsoa benetan) toreatzailea ondo probatu zuen eta duintasunez toreatu zuen, nahiz eta hiltzen tardatzeagatik abisu bat entzun. Tertziotik agurtu zuen.

Kuadrilek oso gaizki toreatu zuten, benetan gaizki.

2004-08-18KO ZESENKETA

Ondo aurkeztutako lau zezenko toreatu ziren, Puerto de San Lorenzokoak, ongi aurkeztutakoak eta itxura desberdinakoak. Lehenego biak mantsoak baina kasta handikoak izan ziren. Bi adarrekin ibilbide luzeko paseak eman zituzten eta biak mindu ziren banderillekin, batez ere bigarrena. Hirugarrena, mantsoa, iheskorra, atzera egiten zuena eta ia toreaezina izan zen. Laugarren zezenkoa, suharra eta motor handiduna izan zen, bi adarrekin ibilbide luzekoa. Lehenari, bigarrenari eta batez ere laugarrenari jendeak txalo ugari jo zien arrastean.

Angel Idiakez "Txarturi" izan zen lehendakaria eta ongi bete zuen bere lana. Balkoian Camboko ordezkariak egon ziren.

Zezenketa baino ordubete lehenago euri-zaparrada bota arren, plazaren hiru laurdena bete zen.

incomodidad por el izquierdo. Tuvo mucha movilidad. El segundo y el tercero fueron dos grandes novillos bravos ambos, el segundo embistió con más agresividad y el tercero con más bondad siendo excepcional para el novillero. El cuarto manso y huidizo fue imposible ligarle nada. Los tres primeros novillos fueron aplaudidos en el arrastre.

Miguel Pallarés, de Salamanca, hijo del afamado torero Paco Pallarés, estuvo muy por debajo de sus novillos, se le vió muy verde y muy triste en la plaza como si el tener la oportunidad de torear fuera más un castigo que un premio. Se eternizó a la hora de matar a su primero y la presidencia le mandó dos avisos. Mejoró algo en su gran segundo novillo. Estuvo breve a la hora de acabar con su oponente y dió una vuelta al ruedo.

Javier Blanco, también de Salamanca, mostró buenas maneras en su primer novillo, toreó con clase, conocimiento y templanza dejando una gran impresión entre los numerosos aficionados que acudieron al coso debarra. Lo defectuoso de la estocada le privó de más premios que la oreja que se le concedió. En el cuarto de la tarde, un manso de libro que puso a prueba al torero, estuvo muy digno aunque tarde en matar escuchando un aviso. Saludo desde el tercio.

Fue desastrosa la actuación de las cuadrillas que lidiaron muy mal.

NOVILLADA DEL 18-08-2004

Cuatro novillos de Puerto de San Lorenzo bien presentados, con carita y de diferentes hechuras. Mansos los dos primeros pero con mucha raza y muchos pases de largo recorrido por ambos pitones, se dolieron en banderillas sobre todo el segundo. Manso, huidizo, rajado e imposible para lidiar el tercero. El cuarto novillo bravo, con mucho motor y largo recorrido por los dos pitones. El primero, segundo y especialmente el cuarto aplaudidos en el arrastre.

Presidió Angel Idiakez "Txarturi" que cumplió su cometido. Estuvieron en el balcón representantes de Cambio.

Tres cuartos de entrada, a pesar del aguacero que calló una hora antes del festejo.

Carlos Huertos tuvo que enfrentarse con el peor lote. Sufrió una lesión en un ojo como consecuencia de un varetazo ocasionado por una banderilla, lo que le obligó a despachar con brevedad y de una casi entera a su novillo.

Con el tercero un manso imposible no pudo hacer nada y lo mató tras tres pinchazos y una media defectuosa.

Alfonso Oliva mostró grandes maneras en sus dos novillos. Estuvo en novillero, con valor no exento de clase y con conocimiento. Mató de estocada, tras un pinchazo, a su primero y fue premiado con una oreja. Estuvo por debajo de su segundo novillo aunque salió con ganas de triunfar con series de rodillas y otras buenas series por el pitón derecho. Fue de más a menos y tardó en finiquitar a su novillo para lo que necesitó cuatro pinchazos y una media defectuosa.

Saludó desde el tercio.

Lote txarrena Carlos Huertosek izan zuen. Banderilla batek jo eta begi batean min hartu zuen, horregatik oso azkar hil behar izan bere zezenkoa.

Higugarrenarekin, mantso benetan zaila, ezin izan zuen ezer egin eta hiru sastadekin eta sastada-erdi akastun batekin hil zuen.

Alfonso Olivak ongi toreatu zuen. Kementsu, klasearekin eta ezagutzarekin. Estokadaz hil zuen, sastada batekin hil zuen bere lehena eta belarri bat eman zioten. Bere bigarenaren azpitik egon zen nahiz eta hasieran irabazteko gogoz irten belauniko jarriz eta eskubiko adarrarekin serie onak eginez. Mailaz jaisten joan zen eta asko tardatu zuen hiltzen, lau sastada eta sastada-erdi akastuna behar izan zituen. Tertziotik agurtu zuen.

2004-08-20KO ZEZEKETA

Puerto de San Lorenzoko lau zezenko toreatu ziren. Lehenengoak askotan erori zen, bigarrena mantsoa baina kastaduna izan zen, bi adarrekin ibilbide luzeak egin zituen. Hirugarrena oso ona izan zen, suharra eta eraso zuzen eta azkarrekoa. Laugarrena ere jite onekoa izan zen baina ahuldu egin zen. Arrastean lehenengoak txistuak jaso zituen eta bigarrenak, hirugarrenak eta laugarrenak txaloak, batez ere hirugarrenak.

Marisa Indamendi izan zen lehendakaria. Ongi egin zuen bere lana. Agintarien balkoian Joseba Azkarraga sailburua eta Carlos Garaikoetxea lehendakari-ohia egon ziren.

Cordobako Fernando Lopez "Currito" goizean gaisotu egin zen, urdaileko ondoeza izan zuen. Horregatik, ezin izan zuen toreatu eta Salamancako Sergio Benitok ordezkatu zuen.

Sergio Benito, Jose Ignacio Sanchez matadorearekin etorri zen. Lehen zezenkoak lau aldiz harrapatu zuen, baina beste toreatzailearen zezen bat kitea egin zionean jaso zuen kolperik arriskutsuena. Bere bigarrena, oso ona, ongi toreatu zuen. Bietan asko tardatu zuen hiltzen, lehenengoan bi abisu eman zizkioten eta bigarrenean bat.

Nuno Casquinha portugaldarrak impresio ona era-gin zuen. Hain gaztea izan arren teknika eta ezagutza zuela erakutsi zuen. Bere lehenegoa ikusgarri banderillatu zuen. Muletarekin zezenari atzea eman eta harrapatu egin zuen. Ezkerreko eskumutarra bihurtu eta ezkerreko eskuko hatzamarra apurtu zuen. Hori dela eta, bere bigarrena ezin izan zuen banderilleatu eta naturalean ere ezin izan zuen toreatu. Sastada ugari eman zizkion lehenengoari hiltzeko eta presidentziak abisu bat eman zion. Bere bigarrena bigarren saiakeran hil zuen estokada handiz eta horregatik belarri bat eman zioten.

NOVILLADA DEL 20-08-2004

Se lidaron cuatro novillos del Puerto de San Lorenzo, inválido el primero que se cayó muchas veces, manso el segundo aunque tuvo mucha raza y fue largo por los dos pitones, excelente el tercero que fue bravo y embistió con mucha fijeza y prontitud, de muy buen son el cuarto aunque tuvo el defecto de flolear. El primero fue pitado en el arrastre y el segundo, tercero y cuarto fueron despedidos con aplausos especialmente el tercero.

Presidió Marisa Indamendi. Cumplió satisfactoriamente. En el balcón de autoridades estuvieron el Consejero Joseba Azkarraga y el exlehendakari Carlos Garaikoetxea.

El novillero Fernando López "Currito" de Córdoba se sintió indisposto a media mañana sufriendo una indigestión con vómitos y diarreas que le impidieron torear en el coso debarra. Fue sustituido por Sergio Benito.

El Salmantino Sergio Benito vino acompañado del matador de toros José Ignacio Sánchez. En su primer novillo fue cogido aparatosamente hasta en cuatro ocasiones, aunque la cogida que pudo ser más grave fue la que sufrió haciendo un quite al novillo de su compañero. Estuvo bien con su excelente segundo novillo aunque en ambos se eternizó a la hora de matar recibiendo dos avisos en su primero y uno en su segundo novillo.

El portugués Nuno Casquinha causó una muy grata impresión. Demostró técnica y conocimientos impropios de su edad. Banderilleó excelentemente a su primer novillo. En la faena de muleta el portugués perdió la cara al novillo que le cogió de forma muy fea sufriendo luxación en la muñeca izquierda y fractura de un dedo de la mano izquierda, lo que le impidió banderillear a su segundo novillo no pudiendo tampoco torear al natural. Acabó con su primero tras numerosos pinchazos recibiendo un aviso desde la presidencia. A su segundo lo finiquitó al segundo intento con una gran estocada lo que le permitió obtener la recompensa de una oreja.

